

ВЕСТНИК Томского государственного университета

2018. № 431. Июнь

- ФИЛОЛОГИЯ
- ФИЛОСОФИЯ
- СОЦИОЛОГИЯ
и ПОЛИТОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПЕДАГОГИКА
- ПРАВО

- PHILOLOGY
- PHILOSOPHY
- SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES
- HISTORY
- PEDAGOGICS
- LAW

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

2018. № 431. June

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

Учредитель – Томский государственный университет

НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.;
И.Ю. Малкова, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТИ;
А.И. Потекаев, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.;
Ю.Г. Слижков, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сушченко**, д-р техн. наук, проф.;
П.Ф. Тарасенко, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Е.В. Борисов,
д-р филос. наук, профессор
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

И.А. Айзикова,
д-р филол. наук, профессор
Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.Ю. Рыкун,
д-р социол. наук, профессор
В.А. Суровцев,
д-р филос. наук, профессор
В.Г. Шилько,
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

Founder – Tomsk State University

EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekayev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief
Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief
Evgeny V. Borisov,
Doctor of Philosophy, Professor
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor
Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Irina A. Aizikova,
Doctor of Philology, Professor
Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Artem Yu. Rykun,
Doctor of Sociology, Professor
Valery A. Surovtsev,
Doctor of Philosophy, Professor
Victor G. Shilko,
Dr. of Education, Professor

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

Ачкасова В.А., Трохинова О.И. Сетевые средства этнической мобилизации: исследование роли призывов в межэтнических конфликтах	5
Берсенева В.А. Рецепция «Повестей покойного Ивана Петровича Белкина» А.С. Пушкина в романе Ф.М. Достоевского «Бедные люди»: образы и мотивы	12
Вахненко Е.Е. Рецепция и трансформация фольклорных сюжетов коренных народов Сибири в сказках	
А. Ремизова	19
Долгушин Д.В. Россия и революция в историософских интерпретациях В.А. Жуковского и Ф.И. Тютчева	29
Дувакина В.Н. Публикации Е.Ф. Корша в журнале «Атеней» (1858–1859 гг.)	38

ФИЛОСОФИЯ

Вольф М.Н., Косарев А.В. Риторический поворот основателей pragmatизма.....	47
Коробейникова Л.А., Гиль А.Ю. Глобализационные процессы: анализ и концепции	54

СОЦИОЛОГИЯ И ПОЛИТОЛОГИЯ

Баниых Г.А., Костина С.Н., Кузмин А.И. Информационные потребности населения региона: социально-демографический аспект	62
Беспалов А.М., Прудникова М.М., Нямдорж Б., Ундармаа Д. Этническая идентичность малочисленных народов Западной Монголии	70
Щеглова И.А. Этические и правовые аспекты использования данных из социальных медиа	81

ИСТОРИЯ

Воскресенская М.А. Культуроносная критика русской революции в философской публицистике Н.А. Бердяева	88
Гумерова Ж.А., Игруникова П.А. Культурная самоидентификация постреволюционной эмиграции (на примере творчества В.В. Набокова)	93
Кудряшев В.Н. «Польский вопрос» в русской либеральной публицистике 1860–1880-х гг.	97
Лекаренко О.Г. «Единство по сути, а не по форме»: проекты европейской политической интеграции середины 1960-х гг.	104
Новиков М.В. Гражданская война, золото и советская военная помощь Испанской республике (1936–1939 гг.)	109
Расколец В.В. Создание и деятельность промышленно-технического отдела Института исследования Сибири и его вклад в развитие Сибирского края	116
Тучкова Н.А. Селькупский фольклор в свете разных методологических подходов к вопросам фольклорного историзма	128
Федосов Е.А. «По пути Ленина к счастью и славе...»: визуальная пропаганда 1940–1960-х гг. и политический идеал советского человека	132
Федюнин И.В. Эпоха мезолита в междуречье Дона и Волги: география, памятники, культуры	141

CONTENTS

PHILOLOGY

Achkasova V.A., Trokhinova O.I. Networking of ethnic mobilization: exploring the role of appeals in interethnic conflicts	5
Berseneva V.A. The reception of <i>The Tales of the Late Ivan Petrovich Belkin</i> by A.S. Pushkin in F.M. Dostoevsky's <i>Poor Folk</i> : images and motives	12
Vakhnenko E.E. The reception and transformation of folklore plots of the indigenous peoples of Siberia in the tales of A. Remizov	19
Dolgushin D.V. Russia and the revolution in the historiosophical interpretation of V.A. Zhukovsky and F.I. Tyutchev	29
Duvakina V.N. Publications of Evgeny Korsh in the <i>Atenej</i> journal (1858–1859)	38

PHILOSOPHY

Volf M.N., Kosarev A.V. The rhetorical turn of pragmatism's founders	47
Korobeynikova L.A., Gil A.Yu. Globalization processes: analysis and concepts	54

SOCIAL AND POLITICAL SCIENCES

Bannykh G.A., Kostina S.N., Kuzmin A.I. Information needs of the population of the region: a socio-demographic aspect	62
Bespalov A.M., Prudnikova M.M., Nyamdjorj B., Undarmaa D. Ethnic identity of indigenous small ethnic groups of Western Mongolia	70
Shcheglova I.A. Ethical and legal aspects of social media data usage	81

HISTORY

Voskresenskaya M.A. Culturophilosophical criticism of the Russian Revolution in N.A. Berdyaev's philosophical journalism	88
Gumerova Zh.A., Igrunkova P.A. Cultural self-identification of post-revolutionary emigration on the example of V.V. Nabokov's works	93
Kudriashov V.N. The Polish question in Russian liberal journalism of the 1860s–1880s	97
Lekarenko O.G. “Unity in essence, not in form”: European political integration projects of the middle of the 1960s	104
Novikov M.V. The Civil War, gold and Soviet military aid to the Spanish Republic (1936–1939)	109
Raskolets V.V. The Industry and Technology Department of the Institute for the Study of Siberia: establishment, activities and contribution to the development of the Siberian region	116
Tuchkova N.A. Selkup folklore from the perspectives of different methodological approaches to folklore historicism	128
Fedosov E.A. “By Lenin's way to happiness and glory”: visual propaganda of the 1940s–1960s and the political ideal of the Soviet person	132
Fedyunin I.V. The Mesolithic Period in the interfluve of the Don and the Volga: geography, sites, cultures	141

ПЕДАГОГИКА

Викулина М.А., Сорокоумова Г.В., Шурыгина О.В.	
Роль научно-исследовательской деятельности в развитии профессиональной личности будущего педагога-лингвиста	155
Гудкова О.В. Особенности событийной организации обучения старшеклассников	161
Осипенко Е.В. Самооценка здоровья и образа жизни школьниками Гомельского региона	166

ПРАВО

Азаров В.А., Нурбаев Д.М. Способы противодействия злоупотреблению правом в уголовном процессе	170
Ахмедшина Н.В., Ахмедшин Р.Л. Критерии анализа теорий причинности серийной преступности (на примере биологических теорий)	174
Лебедев В.М., Мельникова В.Г. Наука, нормотворчество, правоприменение в частном праве	182
Ольховик Н.В. Международно-правовые основы непенитенциарного режима	190
Попова И.П., Смирнова И.Г. Заочное судебное разбирательство по уголовным делам: проблемы реализации в контексте сравнительно-правового исследования	195
Ряховская Т.И. К вопросу об определении понятия «конституция» в отечественной и зарубежной доктрине конца XIX – начала XXI в.	203
Уткин В.А. Концепция модернизации уголовно-исполнительной системы как доктринальный политico-правовой акт	210
Черкасов К.В., Е.Б. Лапина Е.Б. Образовательная деятельность в современной России: к вопросу о правовых барьерах и ограничениях	215
Краткие сведения об авторах	222

PEDAGOGICS

Vikulina M.A., Sorokoumova G.V., Shurygina O.V. The role of research activities in the formation of occupation-specific personality traits of pedagogical linguists	155
Gudkova O.V. The peculiarities of senior students' event-organized teaching	161
Osipenko E.V. Self-assessment of health and lifestyle by schoolchildren of Gomel Region	166

LAW

Azarov V.A., Nurbayev D.M. Standard regulation of ways to counteract abuse of right in criminal trial	170
Akhmedshina N.V., Akhmedshin R.L. Criteria for the analysis of causality theories of serial crimes (on the example of biological theories)	174
Lebedev V.M., Melnikova V.G. Science, rule-making and law enforcement in private law	182
Olkhovik N.V. International fundamental legal principles of non-penal regime	190
Popova I.P., Smirnova I.G. Trial in absentia in criminal cases: implementation problems in the context of comparative legal research	195
Ryakhovskaya T.I. On the definition of the concept “constitution” in Russian and foreign doctrines of the late 19th – early 21st centuries	203
Utkin V.A. The penitentiary system modernization concept as a doctrinal political and legal act	210
Cherkasov K.V., Lapina E.B. Educational activities in modern Russia: legal barriers and restraints	215
Brief information about the authors	222